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Acta de la Reunió del Consell Municipal de Seguretat – 14.12.2023

Sessió: 2/2023 
Data: 14 de desembre de 2023
Hora: 16h
Lloc: Casal Cívic Vapor Gran
Caràcter: Extraordinària. Sessió constitutiva del mandat 2023-2024

Membres assistents:

Regidora de Seguretat Patrícia Reche Martínez
Regidora de Polítiques de Gènere Lluïsa Melgares Aguirre
Directora de l’Àrea de Territori i Sostenibilitat Maria Àngels Mira Cortadellas
Directora de Seguretat, Via Pública i Protecció Civil Fina Fernández Fernández
Servei de Protecció Civil Vicenta Villar
Grup Municipal Tot per Terrassa Ruth Hibernon Martín 
Grup Municipal Junts per Terrassa Aleix Pons Coll
Grup Municipal ERC Montserrat Font Fabra
Grup Municipal PSC Oriol Guerrero Tost
Grup Municipal PP Agustín Robles Sánchez
Grup Municipal VOX Alicia Tomás Martínez
Grup Municipal VOX Daniel Pinto Bausela
Col·legi d’Advocats Jaume Sales Vernet
Policia Municipal Antoni Flores Lorente
Policia Municipal Daniel Guillem Puig
Mossos d’Esquadra ABP Terrassa Marc Caparrós Molino
Bombers Terrassa Jordi Moreno Millan
Creu Roja Jordi Herrera Granados
Sindicatura Municipal de Terrassa El Mustapha Ben El Fassi
Cambra de Comerç de Terrassa Toni Palet Pérez
Cecot Toni Palet Pérez
Comerç Terrassa Carles Amador Soria
Federació d’Associacions de Veïns Joan Vila Roura
Servei d’Educació Gemma López Garcia
Consell d’Esports Àngels Pérez Montalà
Secció sindical SPL-CME Justiniano Villaran
Hospital Mútua de Terrassa Josep Maria Mor Fernandez
Consorci Sanitari de Terrassa Miquel Villalba Cervantes
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Membres excusats:

Regidor de Mobilitat
Servei Polítiques de Gènere
Consell de Cultura – pendent constitució
Consell de Salut – pendent constitució
Consell Gent Gran – pendent constitució
Consell de Serveis Socials  pendent constitució
Consell de Solidaritat – pendent constitució

Ordre del Dia: 

1. Constitució del Consell Municipal de Seguretat del mandat 2023-2027
2. Elecció de la vicepresidència del Consell Municipal de Seguretat.
3. Proposta de representant del Consell de Seguretat al Consell Sectorial d’Habitatge.
4. Exposició de l’estat general de la seguretat a la ciutat.
5. Torn obert de paraules.

Desenvolupament de la reunió

1. Constitució del Consell Municipal de Seguretat.
Quan són les 16h la regidora de Seguretat, Sra. Patrícia Reche Martínez, dóna la benvinguda a totes
les persones assistents a la sessió constitutiva del Consell  Municipal  de Terrassa per al mandat
2023-2027. Presenta als acompanyants de la taula de presidència, el Sr. Antoni Flores, intendent
major cap de la Policia Municipal i el Sr. Marc Caparrós, intendent de Mossos d’Esquadra, cap de
l’ABP de Terrassa. 

La regidora de Seguretat demana als assistents, que es presentin (nom i entitat, grup municipal o
col·lectiu al que representen). 

La regidora de Seguretat dóna per constituït el Consell. 

2. Elecció de la vicepresidència.
La regidora de Seguretat recorda que juntament amb la convocatòria de la sessió, es va fer arribar
a tots els membres la proposta de presentació de candidatures a la vicepresidència del Consell.

Comunica que no s’ha rebut cap proposta però si hi ha alguna persona que s’hi vulgui presentar,
encara està a temps. Anima a presentar candidatures que es votarien en la propera sessió del
Consell i proposa al vicepresident anterior, Sr. Jordi Moreno, cap del Parc de Bombers de Terrassa,
a seguir representant la vicepresidència del Consell en cas que el càrrec quedés desert. 
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3. Proposta de representant del Consell de Seguretat al Consell Sectorial d’Habitatge.
Es comunica als assistents que des del Consell Municipal d’Habitatge s’ha proposat la designació
d’una  persona  membre  del  Consell  de  Seguretat  per  representar-lo  al  Plenari  del  Consell
d’Habitatge.  

Es  demana  als  assistents  que  si  hi  estan  interessats,  ens  ho  comuniquin  enviant  un  correu
electrònic a l’adreça del Consell de Seguretat consellsegurat@terrassa.cat

4. Exposició de l’estat general de la seguretat a la ciutat.
Pren la paraula el Sr. Marc Caparrós, intendent cap de l’ABP de Mossos de Terrassa, qui presentarà
les dades del cos, amb quins resultats es podrà veure si s’ha fet bona feina i si  aquesta es pot
millorar. 

La  situació general de delinqüència és un índex resultat del nombre de delictes per cada 1.000
habitants. A Terrassa aquest índex és de  58,94. A Catalunya l’index se situa en 73,20 i a la resta de
municipis de l’àrea metropolitana nord, l’index és de 59,25. Terrassa està gairebé 1 punt per sota
d’aquesta mitjana.

Els fets coneguts, amb un total de 13.211, i en el període anterior 12.674, augmenten en un 4,2%,
però també augmenten les detencions en un 11,8, amb una resolució d’1,4%.

Les infraccions penals augmenten i es redueixen els nombres de delictes de manera homogènia
durant tot l’any,  tot i que s’aprecia  un lapsus entre gener i finals de març on es va produir un
repunt i quina explicació farà més en davant.
 
Els delictes contra el patrimoni són els que més augmenten i de fet, són els que fan que la dada
total de delictes creixi. De 2.355 en el període anterior als actuals 2.978. 

Els delictes contra les persones es mantenen i contra la seguretat viària es redueixen en un 22,9%
fruit  de  la  major  activitat  de  la  Policia  Municipal,  com més  activitat  policial  més  reducció  de
delictes. 

En ordre públic, salut pública i resta de delictes, les dades es mantenen. 

L’augment real dels delictes està en els furts, les estafes i  els danys i  això és universal a tot el
territori català. Les estafes estant augmentant de manera exponencial, i aquesta és la dada que fa
créixer el  nombre total,  a causa dels  canvis  en els  hàbits  i  comportaments socials  a l’hora de
comprar i relacionar-nos amb el nostre entorn. S’utilitzen les targetes bancaries, les tecnologies
intel·ligents, les connexions amb via internet amb el banc, etc. però no es tenen incorporades dins
aquests comportament les accions d’alerta i prevenció a tenir en compte. 
 
Des de la policia és mol difícil  perseguir aquests delictes perquè no es disposa de la tecnologia  i
eines necessàries per arribar a l’origen del delicte i poder investigar. Ara per ara, la prevenció i la
sensibilització són les úniques que poden minimitzar el problema i per això es fan xerrades de
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comportament responsables davant les noves tecnologies, tot i que la previsió és que segueixin
creixent.  Al  respecte,  des  del  cos  de  Mossos  s’està  treballant  en  canvis  i  incorporacions
tecnològiques  d’intel·ligència artificial per aplicar a la persecució d’aquests tipus de delictes. S’està
encara a l’inici,  a l’espera de la normativa europea  en relació a la utilització de la intel·ligència
artificial.

En robatori a l’interior de vehicle les dades estan disparades. Se n’han produït 1.362 robatoris i
aquí el problema és la multireincidència. La resta de delictes  baixen, sobretot els que tenen un
grau de victimització. S’està treballant intensament en aquest àmbit.

Les dades en robatori a interior de domicili baixen i és on s’està fent molt treball de prevenció. 
En robatori  a interior d’empresa es mantenen i a l’interior d’establiment comercial, pugen una
mica però també està identificat el problema que està relacionat amb el robatori a interior de
vehicle. La resta de robatori es mantenen estables. 

Pel que fa a les detencions per delictes contra el patrimoni, sobre les 1.000 detencions l’any, la
gran majoria són homes, joves, menors de 25 anys i  nacionalitat espanyola.  La nacionalitat  de
l’autor no és l’origen i  aquesta és una dada que permet  l’anàlisi  sociològic per saber què està
passant  i  identificar  millor  on  cal  més  pedagogia  o  què  cal  treballar  més  intensament  amb
prevenció.

En infraccions administratives, Llei 4/2015, accions sobre decomisos per substàncies estupefaents
al carrer, tinença d’armes, etc., les dades són molt homogènies durant tot l’any.  Actualment la llei
està en debat al Parlament. Aquesta és una llei molt útil per la policia perquè permet mesures
preventives del delicte. Un exemple a Terrassa és el dispositiu setmanal conjunt amb la policia
municipal  a  la zona d’oci  de La Rasa.  Depenent de quines siguin les modificacions,  s’haurà de
canviar  el  treball  policial  sobre  el  territori  i  això  pot  crear  modificacions  en  la  percepció  de
seguretat. Serà un marc diferent, segurament amb menys eines per aplicar algunes mesures que
ara s’estan fent, però caldrà adaptar-se. 

En  incidents,  i  tipologies  destaquen  les  2.729  trucades  per  persones  que  causen  inseguretat,
seguides de 2.700 per discussions, 1.300 per robatori  amb força i  1.100 per furts. En ocupació
il·legal de propietat particular, amb una dada total de 1.161, gairebé  4 al dia, s’està treballant
intensament amb la Policia Municipal. En el 75% de casos, es pot restituir la propietat en el mateix
moment de l’actuació policial però en la resta no és així. Si han passat més de 24 hores des del fet,
la restitució ha d’anar per altra via i són moltes d’aquestes ocupacions les que creen inseguretat
causada per determinades persones que es dediquen a activitat no licites. 

El problema real de la seguretat a Terrassa es la multireincidència. De les 1.000 detencions, 250
han estan protagonitzades per 20 persones, això suposa el 25% del delicte. Algunes d’aquestes
persones des del mes de gener acumulen entre 20 i 30 detencions. No és només un problema
policial, la resolució del delicte és efectiva però el marc jurídic no acompanya. Conjuntament amb
Policia Municipal s’està treballant amb la Fiscalia, estudiant cas per cas per trobar els recursos i
mesures correctives que la llei permet aplicar. És un procés lent, la Administració de Justícia té
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pocs recursos i està desbordada i si s’aconseguís aplicar la llei, la multireincidència no seria tan
elevada.  

Pren la paraula el Sr. Antoni Flores, intendent major de la Policia Municipal qui centrarà l’exposició
de dades en l’activitat policial dels darrers 12 mesos tot i que algunes dades, com poden ser les de
denúncies  per  infraccions  a  les  ordenances  municipals,  especialment  les  de  mobilitat,  encara
s’estan introduint i per tant no són definitives.

Les dades no varien gaire respecte el 2022, unes 600 intervencions més,  però destaca una variació
important en l’augment considerable en intervencions de seguretat ciutadana el què ha repercutit
en una disminució de les tasques de trànsit. Aquest és un fet rellevant i ho és perquè té a veure
amb la manca d’efectius de mossos a la ciutat, efectius que des de fa 7 anys no s’han incrementat.
La ciutat ha augmentat en nombre d’habitants i les problemàtiques, sobretot de convivència, han
augmentat  però  no  ha  augmentat  el  nombre  d’efectius.  La  ciutadania  quan  requereix  una
intervenció de seguretat ciutadana moltes vegades no truca al 112 sinó al 092, telèfon que recau
en la Policia Municipal. És un problema que afecta en què la policia municipal ha d’assumir aquest
serveis deixant de fer altres tasques de trànsit i d’altres àmbits que li són pròpies. 

També és important veure com han augmentat les intervencions per emergències derivades del
canvi climàtic (ventades, aiguats...). L’increment en aquest àmbit és significatiu i  va en augment
atès que cada vegada més s’han d’activar plans d’emergència per episodis relacionats amb el medi
ambient. 

En positiu, fet que posa en valor, l’augment de les intervencions en policia comunitària.  No és
només una prioritat política sinó també de la Prefectura, tenir més incidència en aquest àmbit, més
interconnexió  amb  les  entitats,  parlar  més  amb  el  comerciants,  ser  més  a  prop  dels  centres
escolars. En definitiva, fer prevenció per fer entre tots una ciutat més segura. 

En l’activitat  mensual s’aprecia una diferència significativa en el  mes de setembre on hi  ha un
increment que en aquest  moment s’està valorant  i  estudiant.  A la  propera reunió del  Consell
espera poder compartir quines van ser les causes. 

En accidents de trànsit, les dades han baixat. Tot i això, l’any passat, després de 3 anys sense cap
víctima mortal, en la darrera setmana d’agost, es van produir 2 accidents mortals, el mateix dia
però en llocs i circumstàncies diferents, sense cap relació entre ells. Aquest any hi ha hagut una
víctima  mortal,  una  persona  gran  que  va  ser  atropellada  en  un  pas  de  vianants  i  que  a
conseqüència de les ferides va acabar morint. 

En accidents greus, comenta dos elements que cal tenir en compte, un és que des des fa gairebé
un  any,  s’està  potenciant  la  Unitat  d’investigació  d’Accidents  (UDIAC),  unitat  que  a  banda
d’intervenir directament en accidents de trànsit greus, també fa el seguiment de les víctimes. Fruit
d’aquest  seguiment  s’aconsegueixen  dades  reals.  L’altre  element  significatiu  que  fa  que  els
accidents  greus  hagin  augmentat  són  els  vehicles  de  mobilitat  personal  (VMP,  els  patinets
elèctrics). Aquest són elements incorporats al trànsit, molt inestables i on el seu ús ha augmentat
molt. Al respecte s’ha demanat reiteradament a la Direcció General de Trànsit (DGT) una normativa
estatal de regulació de circulació dels VMP, però no s’ha obtingut cap resposta. Tot i això, des dels
ajuntaments s’han fet normatives municipals que són les que s’apliquen davant  les infraccions
detectades.  Pel  que  fa  a  les  denúncies  relacionades  amb  aquests  vehicles,  s’han  incrementat
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exponencialment. En aquest sentit, Terrassa va ser dels primers municipis de l’estat en treure una
interpretació respecte el tipus de patinets que poden circular per la via pública i quan aquests no
compleixen la normativa, s’immobilitzen i es requisen i si en 15 dies els seus propietaris no han
passat a recollir-los, es desballesten. 

Les denúncies de trànsit baixen. A menys activitat policial menys denúncies i això s’ha de revertir.
En infraccions en moviment, denuncies de radar, al llarg d’aquest any entraran en funcionament 7
nous radars,  radars de màxima tecnologia, que emetran imatges les 24 hores i  que permetran
detectar  també altres  infraccions.  Pel  que fa  a  denúncies  de foto-càmeres,  corresponen a  les
càmeres instal·lades a l’àmbit de la Rambla i que depenen del Servei de Mobilitat, l’any vinent
també  es  veuran  incrementades  degut  a  la  incorporació  de  9  càmeres  de  trànsit  en  grups
semafòrics o en  aquelles cruïlles on s’han detectat més problemàtica de trànsit o accidentalitat.   

La davallada que s’aprecia en les denuncies de trànsit és conseqüència directe de la dedicació de la
policia municipal a altres tasques com són les relacionades amb seguretat ciutadana.   

Pel  que fa  a  la  Unitat  de relacions  i  mediació  amb la  comunitat  (URMEC),  unitat  que realitza
xerrades  i  que  tracta  la  tipologia  dels  problemes  directament  amb  les  entitats,  l’aposta  és
important. Està integrada per 7 agents, un per cada districte de la ciutat i una caporal i aquí es veu
l’esforç  considerable  en  l’àmbit  de  la  prevenció.  Moltes  vegades  el  ciutadà  és  víctima per  no
prendre prou mesures personals de prevenció (en temes d’internet, o descuits com deixar objectes
a la vista dins els vehicles o no tancar amb volta de clau quan es surt de casa),  mesures fàcils
d’adquirir  però  que  tenen molta  rellevància  en  les  dades.   A  través  de  les  xerrades  s’intenta
conscienciar sobre la necessitat de prendre mesures d’autoprotecció. Així com en altres àmbits,
com el sanitari, la ciutadania ha aprés a aplicar mesures de prevenció, en temes de seguretat costa
molt  introduir  aquesta  necessitat.  Pel  que  fa  al  nombre  d’assistents  a  aquestes  sessions
informatives, la dada s’ha duplicat. 

Els  expedients  oberts  per  incompliment  d’ordenances  municipals  s’han  incrementat
considerablement. Aquesta és una activitat important centrada en l’Ordenança de Convivència.
S’aprecia  un  considerable  l’augment  en  el  consum  de  begudes  alcohòliques  a  la  via  pública.
Aquesta  activitat  es  ve  observant  des  de  la  pandèmia  atès  que  anteriorment  aquest  fet  era
anecdòtic. La màxima activitat es dona en el torn tarde-nit i sobretot els divendres i dissabtes a la
nit  a la zona d’oci de la Rasa, lloc on hi ha una presència policial molt important. 

Pel que fa a la Llei Orgànica de Protecció de la Seguretat Ciutadana, les dades també augmenten
però caldrà veure com evoluciona i l’impacte de la modificació que actualment està en tràmit. 

Respecte a procediments instruïts, que és la càrrega en la recollida de denúncies d’àmbit penal, la
Policia Municipal, per tal donar un bon servei a la ciutadania, recull qualsevol tipus de denuncia
independentment que la investigació o la instrucció pertoqui a altre cos policial, principalment al
Cos de Mossos d’Esquadra. 

El nombre de detencions minva no perquè hi hagi menys activitat sinó perquè moltes vegades les
bases de dades no permeten conèixer els investigats, és a dir accions delictives per les quals la
policia té la facultat d’imputar el delicte. Aquest seria el cas dels delictes  lleus, quina quantitat no
supera 400€, com per exemple els furts, on els autors no són detinguts sinó investigats. 
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En violència de gènere, les xifres han augmentat. En Atenció a la Víctima, podem considerar que
Terrassa n’és un referent. En aquest cas, no es tracta només de recollir la denúncia sinó de fer un
seguiment complert i continu durant tot el procés. En el cas de la Policia Municipal de Terrassa, no
només  es  fa  un  seguiment  de  les  víctimes  de  violència  de  gènere  o  domèstica,  sinó  també
d’aquelles  persones considerades de grups  de risc  (menors  d’edat,  persones vulnerables,  gent
gran,...) i que han patit un delicte greu o molt greu. 

Pel  que  fa  a  la  plantilla  de  la  Policia  Municipal,  cal  destacar  l’esforç  per  ampliar  tant
quantitativament com qualitativament el nombre d’efectius, actualment xifrat  en 258. Tot i  les
baixes per jubilació dels darrers anys s’ha  pogut assolir el creixement de la plantilla.  Destacar
també l’augment en dones en un 16% quan a Catalunya la mitjana està en el 14%. Aquesta xifrà
anirà en augment tot i que la realitat és que es presenten poques dones.  A partir del proper gener
la  plantilla  s’incrementarà  en  31  agents  més  (d’aquests,  16  agents  començaran  la  formació  a
l’Institut de Seguretat Pública de Catalunya), provinents de la darrera convocatòria de 41 places.  

4. Torn obert de preguntes

La Sra. Alicia Tomás, representant del grup municipal VOX, manifesta que el Consell de Seguretat
s’hauria  de  reunir  amb  més  freqüència.  El  darrer  baròmetre  de  la  ciutat  va  mostrar  que  la
seguretat és un del temes que més preocupa i una reunió anual del Consell sembla insuficient.
També demana a l’intendent Caparros, dades sobre els delictes contra la llibertat sexual comesos a
Terrassa i el perfil d’aquests delinqüents. 

L’intendent Caparros informa que a Terrassa, des de l’1 de gener de 2023 fins a la data, s’han
comés  51  de  delictes  contra  la  llibertat  sexual,  detectats  en  dos  àmbits  molt  diferenciats:  en
l’àmbit de la parella, considerat doncs violència de gènere on la prevenció policial és nul·la i  en
l’àmbit de l’oci nocturn. Aquest darrer, fa temps que s’ha detectat i s’està treballant conjuntament
amb l’Ajuntament i diversos sectors del municipi, en un pla estratègic dissenyat al respecte. 
Pel que fa a la tipologia, dels  51 delictes, 20 estan relacionats amb l’àmbit de la ex-parella i els
altres 31 no. D’aquests 31, el perfil és jove, extracomunitari sense referent familiar concret i bo. 

La Sra.  Tomàs comenta que Terrassa és la segona ciutat on s’han produït més detencions per
gihadisme i demana si s’està complint amb la llei d’estrangeria. 

L’intendent Caparros respon que la competència directe és del Cos Nacional de Policia tot i que el
contacte i col·laboració entre els cossos és molt estreta. De fet, moltes propostes d’expulsió que es
fan arribar per tal que es faci el procés,  provenen tant de mossos com de policia municipal  però
certament, no s’estan executant les expulsions. Segons dades de la Policia Nacional, de les 140
propostes d’expulsió de l’any anterior, només 2 van arribar a termini. 

L’intendent major de Policia Municipal, Sr. Flores matisa que tot i que la competència en la lluita
contra el gihadisme és de Mossos d’Esquadra, de la Policia Nacional i de la Guàrdia Civil, la Policia
Municipal no només hi col·laboradora sinó que la coordinació entre tots és immillorable. En aquest
àmbit,  Terrassa  es  un  exemple  de  col·laboració  i  treball  conjunt  de  les  5  entitats  que  tenen
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competència en la lluita jihadista, Mossos, Policia Nacional, Guàrdia Civil, Cos Nacional de Policia i
el Centre Nacional d’Intel·ligència. De fet, la darrera detenció que es va produir a Terrassa va ser
fruit d’un operatiu conjunt de Policia Nacional i Policia Municipal. Des de Policia Municipal, quan es
té un indici, una sospita al respecte, es difon la informació a tots els cossos policials competents a
través d’una base de dades conjunta.      

La  Sra.  Tomàs  demana  si  la  UDUI,  Unitat  de  Delinqüència  urbana  i  Informació  de  la  Policia
Municipal, la qual actualment no està operativa, hi col·laborava.

L’intendent Flores respon que hi col·laborava d’una manera concreta però que, en aquest àmbit, la
facultat directe és de prefectura. El fet que amb data d’avui la UDUI no estigui operativa, no suposa
que les seves tasques no es facin, les tasques que tenia atribuïdes aquesta unitat s’han traspassat a
altres efectius. 

La Sra. Tomàs, respecte la exposició del Sr. Flores, es mostra sorpresa davant la manifestació que el
motiu de l’increment de les intervencions en seguretat ciutadana a la ciutat sigui per la manca
d’efectius de mossos, pel canvi climàtic o per què la pròpia víctima ho ha propiciat. 

L’Intendent major Flores, comenta que tots aquest elements tenen el seu factor de culpa, cadascú
hi  té  una  responsabilitat,  des  els  mitjans  de  comunicació,  els  partits  polítics  que  utilitzen  la
seguretat com a punta de llança, etc. La seguretat ciutadana és un element transversal on  tots els
factors tenen el seu grau de responsabilitat, de culpa i de solució, cadascun des del seu àmbit i
proporcionalment.  El canvi climàtic expressat anteriorment en la seva exposició feia referència a
l’augment d’intervencions en l’àmbit de les emergències, no de la seguretat ciutadana.

La Sra. Tomàs manifesta discrepar al respecte perquè mai es pot fer responsable a la víctima i molt
menys en el cas de les víctimes de violència de gènere. També comenta que ella mateixa ha pogut
recollir les queixes ciutadanes perquè quan es demana la presència policial, aquesta no hi va. De
fet, confirma que personalment han pogut constatar que quan han requerit els serveis policials
davant situacions compromeses i cert perill, aquests no s’han presentat. 

L’intendent major Flores reconeix que certament hi ha un problema amb això. Moltes vegades la
centraleta està saturada i  no es poden atendre tots els requeriments que arriben. La ciutat ha
crescut molt, l’activitat adreçada a la policia ha crescut molt i cada vegada més s’insisteix en trucar
a la policia per coses que potser abans es resolien d’altres maneres. És cert que cal millorar moltes
coses. Potser una solució passaria per tancar la centraleta i anar directament al 112, com ja s’ha fet
a la Guàrdia Urbana de Barcelona, perquè, malauradament, la utilització per part de la ciutadania
del 092, telèfon destinat a les urgències o emergències, és incorrecta. Està d’acord amb que s’ha
de millorar molt en aquest aspecte. 

La Sra. Alicia Tomás comenta que li ha sorprès que en cap de les dues exposicions presentades
s’hagi parlar de islamització a Terrassa perquè han pogut veure que hi ha diversos barris on aquest
índex és més alt i solen coincidir, casualitat o conseqüència del canvi climàtic, amb els barris on els
nivells de delinqüència són més alts. 



ÀREA DE TERRITORI  I SOSTENIBILITAT 

Servei de Policia Municipal

Intendent Caparros manifesta que això no és cert i confirma que els barris on hi ha més població
immigrada no és on hi ha més delinqüència. El barri de la ciutat on es produeixen més delictes és a
la zona centre.  Al  barri  de Ca n’Anglada,  on es concentra gran part  d’aquesta població,  no es
produeixen delictes més que de manera residual. 

El Sr. Toni Palet, representant de la CECOT i de la Cambra de Comerç respectivament, intervé per
donar les gràcies per les exposicions presentades i demana poder disposar de la informació que
s’ha exposat. 

La regidora confirma que pel que fa a les dades de Policia Municipal, en els propers dies es faran
arribar a tots els membres del Consell. 

El Sr. Palet demana sobre l’estat del Pla Local de Seguretat i si es preveu que durant el present
mandat podrà estar finalitzat i aprovat.

Intendent de Policia Municipal, Sr. Daniel Guillem, informa que s’hi  està treballant. En la darrera
reunió del grup coordinador de fa unes setmanes es va poder veure que gairebé s’està al 70% del
treball d’elaboració. 

El Sr. Palet també demana se’ls hi faci arribar la informació al respecte per tal de poder traslladar-
la a les entitats que representa. 

La  Sra.  Fina  Fernández  afegeix  que  la  redacció  del  pla  de  seguretat  s’està  elaborant  amb  la
col·laboració  i  coordinació  de  diversos  grups  de  treball  de  cadascun  dels  plans  sectorials  que
l’integren i potser sí és cert que el procès és més lent que en el cas que el pla s’hagués encarregat a
un extern. Tot i això, s’hi està a sobre i es continua avançant. 

La regidora  de Seguretat,  Sra.  Patrícia Reche, al  fil  de la intervenció de la Sra. Tomàs sobre la
periodicitat de les reunions del Consell, informa que aquestes es preveuen trimestrals i s’intentarà
mantenir-ho així. La previsió és poder celebrar una Junta de Seguretat a principis d’any i tot seguit
convocar nova reunió del Consell de Seguretat. Sempre que hi hagi informació rellevant o noves
dades que calgui   donar,  es farà convocatòria. Anuncia que a la següent reunió es parlarà i  es
posarà al dia la informació del Pla Local de Seguretat.    

En aquest sentit, l’intendent Guillem anima als assistents a afegir-se als diversos grups de treball a
través dels quals s’està elaborant el Pla. La regidora de Seguretat comunica que des de la secretaria
del Consell s’enviarà un correu electrònic a tots els membres per recordar aquesta proposta de
participació indicant quins són els diferents grups de treball. 

La Sra. Lluïsa Melgares, regidora de Polítiques de Gènere, intervé en relació al que s’ha parlat sobre
la  islamització  i  aclareix  que  islamització  significa  pertànyer  o  convertir-se  a  una determinada
religió.

La Sra. Tomàs manifesta no estar d’acord amb aquesta informació ja que la islamització no té res a
veure amb la religió i si aquest concepte no està clar, difícilment es podrà trobar la solució.
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La Sra. Melgares al respecte de les afirmacions concretes que s’han fet, demana si la islamofòbia
es  considera com a delicte d’odi i quants delictes d’odi hi ha hagut a la ciutat. També sobre les
agressions sexuals demana si els autors estan reconeguts i si estan a presó, i si no hi estan, si això
vol  dir  que  totes  les  agressions  no  tenen  la  mateixa  consideració  de  gravetat.  El  ventall  en
agressions sexuals és gran i demana aclarir si en el cas que hi hagi un detingut i no estigui a presó
això vol dir que el delicte no es greu. Entén que en un delicte sexual greu, com és el cas d’una
violació, l’autor ha d’anar a presó.

L’intendent Caparros respon que no sempre és així i tampoc és un fet que succeeixi només en
delictes  sexuals.  Que  un  delicte  sigui  greu  no  vol  dir  que  preventivament  s’hagin  de  prendre
mesures. La reiteració delictiva és motiu de pena de presó i no presentar-se davant l’administració
de justícia quan s’és requerit també ho és, però és l’ adjudicatura qui així ho considera. 

La Sra. Melgares comenta que això vol dir que les polítiques juridico-penals, no estan funcionant.
En el cas de  delictes sexuals dins la parella, demana si l’agressor va a presó.

L’intendent Caparros respon que els agressors tampoc en aquest cas solen anar a presó. Si aquests
tenen domicili conegut i alguna solvència, preventivament no es solen aplicar mesures. 

El Sr. Oriol Guerrero, representant del grup municipal PSC, intervé per celebrar les exposicions i
explicacions presentades i demana informació sobre la unitat policial UDUI. També demana saber
si sobre el què ha comentat l’intendent major Flores en relació al tancament de la centraleta de
Policia Municipal per integrar-la al 112, és una possibilitat que està sobre la taula. 

L’intendent major informa que tot i que se n’ha parlat i s’ha fet la consulta al 112, encara no hi ha
res en concret i s’està a l’espera de  resposta. Es mostra partidari del model de la Guàrdia Urbana
de Barcelona, ja que ha estat una molt bona experiència amb una valoració molt positiva. El 092,
per normativa europea està destinat a desaparèixer i  seria un encert que Terrassa, després de
Barcelona, fos una de les primeres ciutats en fer aquest canvi de model. 

Pel que fa a la UDUI informa que actualment està en aturada tècnica. La unitat per diferents motius
no funcionava de la manera que s’havia previst. S’estant valorant les millores i tant aviat com sigui
possible, es refundarà i entrarà en servei i si cap, encara més potenciada. 

El Sr. Daniel Pinto, representant del grup municipal VOX, demana si les 15 agressions sexuals que
té comptabilitzades la Policia Municipal cal sumar-les a les de mossos. També en relació a les dades
sobre la nacionalitzat dels detinguts per agressió sexual, demana quin és l’origen dels 51 agressors.

L’intendent major Flores informa que les dades de Policia Municipal sobre agressions sexuals ja
estan  incloses  en  les  dades  de  mossos.  Respecte  les  nacionalitats  dels  detinguts,  l’intendent
Caparros  informa que  de  les  51  persones  que  han comés  agressions  sexuals,  31  són  d’origen
extracomunitari i 20 nacionals. 
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El Sr. Mustapha Ben El Fassi, síndic de greuges de Terrassa, intervé per posar de manifest en relació
a la intervenció de la Sra. Tomàs, que ell va ser president de la comunitat musulmana de Terrassa i
la  col·laboració  professional  tant  amb  Mossos  com  amb  Policia  Municipal  va  ser  sempre
immillorable.  Així  mateix,  també  van  estar  sempre  en  contacte  amb  el  Centre  d’Intel·ligència
Nacional, amb la Policia Nacional i amb la Guàrdia Civil amb qui van treballar conjuntament amb la
màxima legalitat  i  transparència.  Tot  i  que a la  ciutat  es  van realitzar  detencions  de persones
radicals, mai i en cap dels casos es van associar aquestes persones a alguna comunitat religiosa de
la ciutat. Aquest és un valor significatiu, una dada molt significativa.  Explica que ell mateix, com a
persona marroquí, sempre que detecta o té qualsevol sospitosa respecte a persones que poden
posar en perill  la seguretat  del  país,  és el  primer que pot informar i  que pot  portar  aquestes
persones  davant  la  justícia.  La  seguretat  de  la  ciutat  és  també  la  seguretat  de  les  entitats
musulmanes les quals estan sota la supervisió dels cossos policials. Demana apropament en cas
que hi hagi sospites o incidents en algun barri que ell desconegui i demana treballar de manera
conjunta per la seguretat de tots. 

La Sra. Alícia Tomàs, felicita al síndic per tota la labor que està portant a terme a la ciutat, la qual
considera encomiable però aclareix que en la seva intervenció en cap moment ha parlat  de la
comunitat  musulmana  ni  de  l’islam.  Només  ha  fet  referència  a  l’islamisme,  ha  parlat  de  la
ideologia, d’aquesta ideologia que s’acompanya del braç armat que es el gihadisme. 

El Sr. Justiniano Villarán, representant de la secció sindical SPL-CME, demana a l’intendent major
quan anys fa que no hi ha cap dona en la escala superior de la policia municipal. Comenta que ara
mateix no hi ha cap dona en l’escala executiva o de comandament i que la de Terrassa és la única
policia de l’entorn que no té cap dona en una escala intermitja o superior. L’any 2020 a la Comissió
d’Igualtat es va pactar no fer promocions a sergent fins que hi haguessin prou dones a les places de
caporal que hi pugessin optar i aquest acord, no s’ha respectat cap any.  Demana a l’intendent
major si hi alguna previsió d’ajornar les promocions a sergent fins que les caporals hi puguin optar. 
També comenta que des de fa dos any estant esperant una solució a la problemàtica en relació  a
les armilles antibales femenines. 

La regidora de Seguretat respon que el fet que no hi ha dones en les promocions superiors respon
al procès que cal complir quan a la permanència en determinades escales però també a la voluntat
d’aquestes  per  presentar-se.  En  alguns  cassos  han  tinguin  la  opció  i  no  s’hi  han  presentat.
Òbviament la voluntat es respectar el què es va acordar, però es va decidir obrir una plaça de
sergent perquè era necessari i perquè es podria comprometre per a més endavant tornar a obrir
nova convocatòria a la qual tinguessin opció les dones en escales inferiors. La realitat és que falten
comandaments intermitjos però en cap cas, hi ha hagut la voluntat de vetar l’opció de les dones. La
importància que hi hagi dones en llocs de responsabilitat  és màxima per tothom. 

Pel que fa a les armilles femenines no és cert que no s’hi estigui a sobre. S’està buscant la manera
de resoldre-ho però l’Administració té processos i terminis de contractació que cal respectar. El
que s’ha fet fins ara és explotar un proveïdor actual per tal d’obtenir el material necessari però tot i
la insistència, no s’ha aconseguit cap resposta. També s’ha implicat al Servei de Riscos Laborals per
a anar tots junts a resoldre aquest problema. Al respecte no hi ha excuses, és un problema que
pateixen les agents femenines que cal resoldre, es tracta d’un element de protecció necessari per a
la seva seguretat i amb la màxima urgència s’ha de trobar la solució. 
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El Sr. Villarán insisteix en respectar els acords de la Comissió d’Igualtat  i  que no s’allarguin els
processos per convocar places de promoció a les que puguin optar les agents femenines. 

La regidora confirma que l’objectiu, tant polític com policial, és aconseguir la màxima representació
femenina en totes les escales i comandaments del cos i vetllarà per aconseguir-ho.

Sr.  Agustí  Robles,  representant  del  grup  municipal  PP,  demana  en  relació  a  les  dades
delinqüencials  relacionades  amb  ciutadans  extracomunitaris,  si  aquest  és  un  fet  puntual  o
generacional, com pot ser el cas d’altres ciutats europees on aquests ciutadans de tercera o quarta
generació tenen dificultats d’integració.

L’intendent major respon que és un tema relacionat més amb el nivell econòmic que cultural. Posa
d’exemple, i vagi per davant que ell és orgullosament fill d’andalús, que anys enrere els ciutadans
extracomunitaris eren una anècdota i que en aquell moment, 30 anys enrere, de les persones que
es detenien, el  90% eren descendents de persones immigrades. Amb això vol dir que és totalment
un tema econòmic. Certament, en la societat actual,  el sector més desafavorit econòmicament
parlant és l’extracomunitari. Tenen grans dificultats a l’hora de trobar treball, en l’escolarització, en
la integració, etc. i no per això s’han estigmatitzar. S’ha de trobar la manera de donar la volta a
aquesta realitat i policialment es treballa intensament en aquest aspecte. El problema real està en
les persones extracomunitaris que no estan arrelades. 

L’intendent Caparros afegeix que aquest és un problema que caldria que els experts poguessin
estudiar per determinar quines són les causes de la situació. A nivell  policial es pot fer l’anàlisi
delinqüencial  del per què succeeixen els fets però poca cosa pot aportar. És sociològicament que
cal estudiar-ho. Aporta la dada que, en la franja alta dels delinqüents, 15 respondrien aquest perfil.

El Sr. Agustin Robles, demana sobre la darrera detenció d’un gihadista si aquesta persona venia
formada de fora o es va radicalitzar estant a la ciutat.  

L’intendent major respon que es tracta d’un ciutadà d’origen algerià,  de cultura religiosa molt
radicalitzada i  que respon més a un perfil de trastorn mental que a un perfil terrorista i que no
tenia connexions amb transfons organitzatiu.  

El Sr. Robles, ara com a representant del Terrassa Futbol Club, aprofita la ocasió per felicitar i donar
les gràcies als dos cossos policials pel desplegament i operatiu realitzat el passat 6 de desembre
amb motiu de la celebració del partit de futbol entre el Terrassa FC i el Club de Futbol Alabés, on va
assistir 8.000 persones a l’estadi sense que es produís cap incident. 

La Sra. Alicia Tomàs, fa l’apreciació al Sr. Flores que un andalús mai és pot considerar un immigrant
a Espanya i cal canviar la terminologia. 

I sense cap més qüestió a tractar, es dóna per finalitzada la sessió a les 18.12h
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